
 
 
Generalforsamling 
”Støtteforeningen for Naturfond Gl. Rye” 
 
Torsdag d. 13. marts 2014 kl. 19.30 
Sognehuset 
Foreningen bød på kaffe og kage. 
 
Ca. 40 fremmødte.  
 
Formanden, Annette Krogsøe, bød velkommen. 
 
Dagsorden: 
1. Valg af dirigent  
Lærke Frost valgt. 
Valg af sekretær. 
Anne Damgaard valgt. 
 
Lærke Frost konstaterede at generalforsamlingen er rettidigt indkaldt. 
 
2. Bestyrelsens beretning / v. Annette Krogsøe 
Der henvises til beretningen på foreningens hjemmeside. 
Beretningen godkendt.  
 
3. Regnskab for det forløbne år til godkendelse. /v. Susanne Bohøj. 
Der henvises til regnskabet på foreningens hjemmeside. 
Regnskabet godkendt.  
 
4. Fremlæggelse af budget /v. Susanne Bohøj. 
Der henvises til budget på foreningens hjemmeside? 
Budget godkendt. 
 
5. Behandling af indkomne forslag. 
Ingen indkomne forslag. 
 
6. Fastsættelse af kontingent. 
Foreningen har pt. 68 medlemmer. 
Kontingentet fastsættes til 100kr/år/hustand og følger kalenderåret.  
Susanne opfordrer til at medlemmerne husker at skrive navn og e-mailadresse ved indbetaling på 
netbank.  
Flere medlemmer efterspurgte en måde, hvor de hurtigt kunne se om de havde betalt – eller blive 
mindet om manglende betaling. 
 
 
7. Valg af bestyrelsesmedlemmer og suppleanter. 
To medlemmer af bestyrelsen er på valg – Anne Schelde Damgaard og Keld Mortensen.  
Anne og Keld genvalgt som bestyrelsesmedlemmer. 
Trine Hansen og Ove Krogsøe genvalgt som suppleanter.  
Ny suppleant valgt: Søren Blaabjerg Poulsen 
 
 



8. Valg af revisor og suppleant 
Henrik Olsen genvalgt som revisor og Tove Olsen genvalgt som suppleant. 
 
9. Eventuelt/Infomøde 
På informationsmødet beskrev Keld Mortensen årets resultater af plejedagene og gennemgik 
planen for det kommende års plejedage. Den nordlige fenne (A) holdes fremover fri for maskinel 
pleje. Målet for 2014 er at rydde område B (indeholdende Musebakken), så det kan hegnes og 
klargøres til afgræsning. I det sydlige område (C), som efter planen forbliver en del af Brunsøs 
ejendom, har der også været rydning, da Beder Landbrugsskole har brugt arealet til praktisk 
undervisning. Der er mulighed for, at dette også ville kunne ske på område B.  
Morten DD kommer til plejedagen d. 27. april og formidler områdets naturværdier.  
Den frivillige ”motorsavsbande” tager en ekstra tørn i Lyngbakkerne og skaber på den måde ekstra 
fremdrift i rydningsplanerne.  
Kommunen kan ikke bidrage med så meget hjælp, som hidtil udmeldt. Dette har bl.a. forsinket 
planen om afbrænding i bakkerne, så denne del af plejeplanen skubbes til 2015. Afbrænding skal 
ske i små felter af 10x10 meter og gerne med hjælp fra Branddaskerlauget. Manglen på midler fra 
kommunen har også betydet, at den store maskine, der kunne knuse træopvæksten, ikke kommer 
på arealet. Fremdriften i rydningen har dog været så positiv som følge af plejedagene, at Keld tror 
på, vi kan klare os uden. Kommunen støtter dog fortsat op om foreningens arbejde. I 2014 er der 
afsat 155.000 kr. til pleje i Lyngbakkerne. En del af disse midler skal gå til rydning af de arealer, 
som Kommunen selv ejer, der grænser til Lyngbakkerne. 20.000 kr. er reserveret til 
støtteforeningens disposition og 5.000 kr. er reserveret til event (Morten DD).  
 
Ebbe Kristensen og Annette Krogsøe fortalte om status for etablering af fonden. Der er kontakt til 
borgerforeningen, myndigheder, foreninger og erhvervslivet i forbindelse med udpegelse af 
bestyrelse til fonden. Fonden vil blive stiftet her i foråret 2014.  
 
Landskabsarkitekt Bendt Nielsen fortalte om indholdet af projektmaterialet, som er under 
udarbejdelse. Produktet skal anvendes til fundraising.  
 
Der var stor spørgelyst blandt de fremmødte. I det nedenstående gennemgås de emner, som blev 
diskuteret på informationsmødet. 
 
 
Hvilke dyr er egnet til afgræsning af Lyngbakkerne? 
Geder er gode til at spise træopvækst. De er mest egnede til at tage det ”hårde slæb”, som 
førstegangs afgræssere på arealet. Ligeledes er islændere på helårsgræs brugbare til dette formål. 
Derefter kan andre afgræssere tage over.  
Brunsø er ikke interesseret i at få geder på arealet, så længe han bor på ejendommen.  Geder kan 
være hårde ved terrænet, men de er ikke tænkt som permanente afgræssere på arealet. Slid i 
terrænet skaber også spirebede for ny lyng.  Geder kan være hårde ved enebærrene, men der er 
ikke enebær på område B, som vil være det oplagte afgræsningsområde til dem.  
Kvæg, f.eks. skotsk højland vil være oplagte som afgræssere på længere sigt.  
Får er ikke ret anvendelige, da de er meget selektive i deres afgræsning. Støtteforeningen ønsker 
en hede med varieret opvækst af urter, og dette vil være svært med får som afgræssere.  
Samgræsning vil også være en mulighed.  
 
Forslag til plejearbejdet 
Inddragelse af elever og lærere på Gl. Rye skole. 
 
Hvilke fonde er oplagte at søge midler fra? 



På baggrund af input fra workshop og bl.a. Bendt Nielsens erfaringer er der nogle fonde, som 
støtteforeningen i første omgang vil fokusere på: 
Naturstyrelsens grønne partnerskaber, Friluftsrådet, Skanderborg kommunes puljer – herunder 
bl.a. Skøn-pujlen, Den danske naturfond, A. P. Møllers fond, Nordea (som støtter initiativer langs 
Gudenåen). Der skal søges midler til erhvervelsen af arealet, hegning, formidlingsbygning, 
informationsskilte, bænke, grejbank (til pleje), etc.  Samlet set ca. 3-4 mio. kr. 
 
Tidsplan? 
Forhåbentligt indenfor 2-4 år. 
 
Kan en del af fredningen udstykkes? 
Fredningsnævnets interesse er, at formålet med fredningen sikres. Selve ejerforholdet er mindre 
interessant, så længe fredningens formål fremmes.  
 
Forslag til formidling: 
Kultur- og naturhistorien kan formidles på mange måder. Bl.a. kunne der fremstilles en bog med 
historie og billeder, der kunne sælges eksempelvis på Møllen.  
 
Obs: Rakkerbrønden er forsvundet/tildækket i Lyngbakkerne. Støtteforeningen kender ikke noget 
til dette, men vil undersøge det nærmere. 
 
Obs: Plejedag d. 7. september falder sammen med høstdag på Møllen.  
 
De fremmødte efterlyser et kort på foreningens hjemmeside der angiver hvilke områder, som 
hører til betegnelserne ”A, B og C” og ligeledes indeholder de kendte (og for nogle ukendte) 
stednavne på stier, bakker og andre elementer i terrænet.  


